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Van de voorzitter

Vrijheid

Op 4 mei werden in Nederland de oorlogsslachtoff ers van 

de Tweede Wereldoorlog herdacht. De dag erna vierden 

we de bevrijding van de Duitse bezetter. We staan die dag 

stil bij het voorrecht van vrijheid. Een zegen die in allerlei 

vormen in ons leven zichtbaar is. Dagelijks, op weg naar 

mijn werkplek bestijg ik de trappen van een gebouw. 

Op de tweede etage staren twee paar jongensogen mij 

indringend aan, afgebeeld op een herdenkingswand. 

Deze twee Joodse jongens zijn een aandenken aan de 

Holocaust, ze zijn vergast in 1942 in Auschwitz. Ze werden 

slechts 8 en 6 jaar oud. Verderop, valt mijn oog op een 

kunstwerk, een grote diversiteit aan vissen op een zwarte 

achtergrond. Dit op het oog eenvoudige kunstwerk heeft 

een grote diepgang. Deze “Zwarte Zee” vertelt het 

verhaal van Oekraïense leerlingen. Gevlucht voor het 

oorlogsgeweld in hun vaderland. De veelkleurigheid van 

deze kinderen tegen de zwarte achtergrond van het 

leven, oorlog in hun vaderland. De vier ogen “zien” de 

vissen.  Het verleden kruist het heden. Deze indruk maakt 

de onschatbare waarde van vrijheid tastbaar. 

Dankbaarheid

Eind februari werden veel coronamaatregelen afgeschaft. 

Nederland keerde grotendeels terug naar het “oude 

normaal”. De gemeenteraadsverkiezingen toonden ons 

nog een ander gezicht van onze vrijheid. Iedere inwoner 

Henry van Wingerden

van Ermelo, met stemrecht, mocht gaan stemmen. De 

SGP kreeg 1569 stemmen. De partij behield 2 zetels. Na de 

Heere, danken we alle kiezers voor het getoonde vertrou-

wen. De komende vier jaar hopen de raadsleden, dankzij 

uw stem, de belangen van de inwoners van Ermelo te 

dienen door Bijbels gefundeerde politiek te bedrijven. 

Afh ankelijkheid

Veel kan er in korte tijd veranderen. De ene zorg verdwijnt 

naar de achtergrond en de volgende dient zich aan. In 

Filippenzen 4:6 wijst Paulus op het gevaar van over-

�ezorgd zijn. In deze Bijbeltekst wordt iedereen opgeroe-

pen om in elke situatie alle begeerten aan God kenbaar te 

maken. De grond van dit gebed is de dankbaarheid over 

Gods grote daden getoond in de geschiedenis. 

Dat brengt ons terug naar 5 mei, vrij! 

Dit nummer

Alle bijdragen geven weer veel informatie.  

Veel leesgenoegen toegewenst!
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Ter overdenking

David schreeuwt het uit in dit gebed. Aanzienlijke mensen 

hebben hem onrecht aangedaan. Daarom richt hij zich tot 

God. Hij vertrouwt erop dat de HEERE het onrecht niet 

kan verdragen. En daarom gaat hij in gesprek met God die 

recht doet. Hij vraagt of de HEERE zijn verhaal wil 

aanhoren. 

Nu is David niet de enige die door onrecht getroffen 

wordt. Misschien kunt u er ook over meespreken. Ook in 

de politiek kom je ermee in aanraking. Beloften die niet 

gehouden worden. Achterkamertjes waarin het een en 

het ander geregeld wordt. Beschuldigingen die niet 

terecht zijn, maar wel hun werk doen.

Natuurlijk kunnen we ook niet om de oorlog in Oekraïne 

heen. Een land gebruikt zijn macht om een ander land zijn 

wil op te leggen. Daarbij krijgt het ook nog de zegen van 

de Russisch Orthodoxe kerk. Blijkbaar kun je het geloof 

misbruiken om wat krom is recht te praten. Ook daar 

klinkt deze indringende roep om hulp en genade.

David weet echter dat hij een gunsteling is van de HEERE. 

Niet omdat hij zo goed is, maar omdat God hem heeft 

uitgekozen. Daarom vertrouwt hij erop dat de HEERE hem 

zal horen. Gods recht zal zegenvieren.

Voor Augustinus is Psalm 4 van grote betekenis geweest. 

Voor zijn bekering geloofde hij dat het kwaad niet in zijn 

hart zat, maar buiten hem. Door sober te leven en goed 

na te denken en een goede manier van leven kon je het 

kwaad buiten jezelf houden en ontstijgen. Toch bleef hij 

onrustig. Wanneer hij de Bijbel leest treft deze Psalm 

hem.

Hij dacht dat hij Gods gunsteling was. Wanneer hij deze 

Psalm leest, begrijpt hij dat het ten diepste over Christus 

gaat. Hij is de Gunsteling van de HEERE. Augustinus kijkt 

in de spiegel en ziet waar hij blind voor was. Het kwaad 

vind je niet alleen buiten, maar ook in jezelf.

Dan klinkt de schreeuw tot God ineens anders. Nog 

steeds vertrouwen wij erop dat Hij recht zal doen en het 

onrecht zal bestrijden. Tegelijkertijd weten we dat het 

kwaad niet alleen buiten onszelf te vinden is. De genade 

trouwens wel. Die vind je enkel bij de Gunsteling van God. 

Dat gaf Augustinus en dat mag ons rust en ruimte geven. 

Hij heeft het offer van gerechtigheid op Golgotha 

gebracht. Van ons vraagt Hij geloof en vertrouwen.

Ds. J. Bogerd, 
Ermelo

Als ik roep, verhoor mij,       

o God van mijn gerechtigheid!

In de benauwdheid hebt U ruimte voor mij gemaakt.

Wees mij genadig en luister naar mijn gebed.

Psalm 4: 2
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WWW.LOOHORST.COM
Buitenbrinkweg 51, 3853 LV Ermelo - 0341 49 47 60 - ermelo@loohorst.com

Bruinehorst 36, 6744 PB Ederveen - 0318 57 55 77 - ede@loohorst.com

WERK MET EEN GLIMLACH?! 

Wij maken het groen
en de buitenruimte 
waardevol!

Wij zorgen er voor, met….
• leuke collega’s
• uitdagend werk in groen en buitenruimte
• groeimogelijkheden voor iedereen
• BBL-opleidingsplekken op alle niveaus
• een mooie beloning

    Bel ons, mail ons, 
    of kom gewoon 
    even langs!

www.baaijmelis.nl
info@baaijmelis.nl
0621 479 212bel voor informatie

Versterk jouw kracht
Ervaar de kracht van paarden door samen te ontdekken, terug te
kijken en te ontwikkelen. Coaching met paarden is voor jongeren,
volwassen en teams die willen groeien.
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We begonnen de dag met een bezoek aan de Inclusief 

groep

     

Werken leer je door te werken!

Inclusief Groep is een Werk- en Leerbedrijf waar zo’n 1.200 

mensen werken en leren. Vooral worden mensen op weg 

naar werk geholpen die een afstand hebben tot de 

arbeidsmarkt. Mensen worden via de gemeenten 

aangemeld. Zij starten bij het Arbeidsonderzoekscentrum 

waar de kandidaat samen met een Toegepast Psycholoog 

een kort traject van maximaal 2 weken doorloopt om 

samen te ontdekken wat de kortste route naar werk is 

met behulp van specifi eke testen. Het doel is om de 

kandidaat zo snel mogelijk naar werk te bemiddelen.

Er zullen altijd mensen zijn die meer begeleiding nodig 

hebben dan de reguliere arbeidsmarkt kan bieden. 

Die mensen kunnen binnen Inclusief Groep aan het werk 

op een zo regulier mogelijke wijze. Ontwikkeling van 

medewerkers blijft altijd belangrijk en zodra medewerkers 

SGP Campagnedag 
Ermelo/Speuld
Tekst Maarten van Leeuwen, Foto’s SGP-campagneteam

Ter voorbereiding op de in maart gehouden gemeenteraads-

verkiezing, organiseerde de plaatselijke kiesvereniging op 

11 maart een zogenaamde campagnedag. Hoewel dit inmiddels 

al een poosje geleden is, leek het ons toch goed om hier in 

ons blad aandacht aan te geven. Dit ook als hommage aan de

bezochte bedrijven, met dank voor de ontvangst en gastvrijheid.
Hans-Gerald Roestenburg in de 
SGP-verkiezingskever

wel extern aan het werk kunnen, dan wordt gezocht naar 

een externe werkplek. Het uiteindelijk doel is dat 

kandidaten uitstromen naar de reguliere arbeidsmarkt.                      

We gebruiken de lunch bij Snackbar ’t Speuldje. Deze 

Snackbar is bij de website horecaprijzen.nl onlangs 

gekozen tot beste cafetaria van Nederland. 

Waarin een kleine buurtschap groot kan zijn.

Aansluitend brengen we een bezoek aan boerderij 

Meerhoeve; één van de boerderijen in het kleinste stadje 

van Nederland: Staverden

Ter voorbereiding op de in maart gehouden gemeenteraads-

verkiezing, organiseerde de plaatselijke kiesvereniging op 

11 maart een zogenaamde campagnedag. Hoewel dit inmiddels 

al een poosje geleden is, leek het ons toch goed om hier in 

ons blad aandacht aan te geven. Dit ook als hommage aan de

bezochte bedrijven, met dank voor de ontvangst en gastvrijheid.
Hans-Gerald Roestenburg in de 
SGP-verkiezingskever

Boerderij Meerhoeve
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We worden rondgeleid en geïnformeerd door Jan 

Overeem. Al vele eeuwen wordt het karakter van land-

goed Staverden bepaald door agrarisch gebruik. Die 

traditie dreigde op een deel van het landgoed te verdwij-

nen. Dit werd door Geldersch Landschap en Kastelen in 

samenwerking met de Familie Overeem hersteld. Er is een 

nieuw soort gemengd bedrijf ontstaan, waarbij natuurbe-

heer en recreatie hand in hand gaan met traditionele 

agrarische activiteiten.  

Gebouw Protifarm

Na dit enerverende bezoek splitst het gezelschap zich. 

Een deel brengt een bezoek aan het bedrijf Protifarm, een 

ander deel bezoekt Open Doors.  

Het motto van Protifarm (inmiddels overgenomen door 

het Franse bedrijf Ÿnsect) is:

Eff ectieve voeding voor een gezonde levensstijl en planeet

Insecten eten wordt het nieuwe normaal. De komende 

jaren zal de manier waarop we eten volledig veranderen. 

Eff ectieve, duurzame oplossingen helpen ons zowel een 

gezonde levensstijl als een gezonde planeet te verzeke-

ren. Om dit mogelijk te maken heeft dit bedrijf ‘s werelds 

eerste ingrediëntenassortiment afgeleid van insecten 

voor de voedingsmiddelen- en drankenindustrie ontwik-

keld. Hiermee is het bedrijf erin geslaagd om oplossingen 

te creëren waarbij ingrediënten van insecten voor voedsel 

de nieuwe norm kunnen worden.

Het gaat hierbij bijvoorbeeld om de kleine meelworm, een 

winterhard insect met een uitzonderlijke voedingswaar-

de, niet alleen zeer voedzaam, maar ook veel duurzamer 

dan andere eiwitbronnen. Veel minder land, water en 

voer nodig dan andere alternatieven. Deze planeetvrien-

delijke oplossing kan worden gebruikt om voedsel en 

dranken te verbeteren en te ontwikkelen. Zoals bakpro-

ducten, sportvoeding, pasta, vlees en vleesalternatieven.

Het deel van de groep dat 

Open Doors Bezoekt 

krijgt o.a. informatie 

over de Christenen 

Wereldwijd en ook 

over de wijze 

waarop vooral in het 

recente verleden Bijbels 

en stichtelijk lectuur gesmokkeld werden naar landen 

waar die Cristenen werden vervolgd. In een eerdere 

Johannes Calvijn is daar een speciaal artikel aan gewijd. 

Bert-Jan Ruissen luistert aandachtig

Protifarm
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Palingrokerij De Groot 

De groep verzamelt zich weer bij Palingrokerij De Groot 

aan de Buitenbrinkweg waar we uitgebreid worden 

geïnformeerd over het ambachtelijke palingroken. De 

palingrokerij bestaat uit een rokerij, vishal, winkel en een 

groothandel in vis en visproducten. In 2005 is de vestiging 

in Ermelo compleet vernieuwd en is de winkel voor de 

ware paling en andere visliefhebber het bezoeken waard. 

Het laatste bedrijfsbezoek vindt plaats bij 

De Loohorst aan de Buitenbrinkweg.

Het bedrijf noemt zich ‘Partner van ondernemers, 

ontwikkelaars, bouwers, zorginstellingen en gemeenten’ 

en is vooral actief in allerlei vormen van groenvoorziening 

en buitenruimte. Te noemen zijn: de realisatie van een 

binnenstedelijke daktuin. De aanleg van groen rond een 

zorgcomplex. Het dagelijks onderhoud van het terrein 

rondom ook uw pand en de ecologisch verantwoorde 

bestrijding van de eikenprocessierups. 

Palingrokerij De Groot

Uitleg  bij De Loohorst

Thema-avond

De dag wordt afgesloten met een korte ledenvergadering 

gevolgd door een themabijeenkomst waarbij o.a. Bert-Jan 

Ruissen lid, van het Europese Parlement voor de SGP en 

lijsttrekker Leo van der Velden het woord voeren.
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MÉÉR DAN 5.000 M2 HOUT! 

Leeden
Kawoepersteeg 33, 3853 LE Ermelo •  Tel. 0341-552975
ermelo@vanderleedenhout.nl • www.vanderleedenhout.nl

VERANDA/
BLOKHUT

KOZIJNEN
OP MAAT

HOUT

PLAAT-
MATERIAAL

DEUREN

IJZERWAREN

SGP: Tot welzijn van héél het volk



Johannes Calvijn juni 2022 11

Hoewel het al weer enige tijd geleden is dat de gemeenteraadsverkiezing plaatsvond. 

We kunnen we er niet om heen daar met terugwerkende kracht aandacht aan te beste-

den. Al was het alleen maar om recht te doen aan al die SGP-vrijwilligers die ook ditmaal 

weer zeer enthousiast bezig zijn geweest om onze partij en haar vertegenwoordigers 

onder de aandacht te brengen.  Ook vanaf deze plaats nog hartelijk dank daarvoor.

Verkiezingsuitslag 
en collegevorming 

Tekst en foto Maarten van Leeuwen  en Peter Hoogendijk

SGP-delegatie tijdens uitslagenavond
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SERVICE&
KWALITEIT

• VERKOOP EN LEASE VAN NIEUWE EN GEBRUIKTE AUTO’S

• COMPLEET ONDERHOUD AAN ALLE MERKEN  

• SCHADEAFWIKKELING  

• ONDERHOUD VAN UW LEASEAUTO 

• CARWASH 

• TANKSTATION 

• BROODJESCORNER

LOKHORSTWEG 3, ERMELO                                     (0341) 561020                               AUTOBEDRIJFSCHOUTEN.NL LOKHORSTWEG 3, ERMELO                                     (0341) 561020                               
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Dankbaar zijn we dat onze partij haar twee zetels mocht 

behouden, ja dat er zelfs meer stemmen werden behaald 

dan bij eerdere verkiezingen. Het CDA is ook nu als de 

grootste partij uit de bus gekomen al gaat men terug van 

zes naar vijf zetels. Grote winnaar is nieuwkomer één-Er-

melo dat met vijf zetels de raad binnenkomt. Lijsttrekker 

Luitjes had vooraf gehoopt op drie tot vier zetels. 

Dit betekende dat CDA en één-Ermelo het voortouw 

zouden gaan nemen bij de collegevorming en wethouders-

verdeling. In de bijdrage van Pieter Stam over de Raad 

wordt hierop nader ingegaan. Progressief Ermelo en de 

ChristenUnie komen met drie zetels in de raad en leveren 

allebei een zetel in. De laatste partij is Progressief Ermelo 

wel voorbij gestreefd wat betreft aantal stemmen. De VVD 

en de SGP behouden ieder twee zetels. 

In het vervolgtraject werd al snel duidelijk dat de SGP in 

de persoon van Leo van der Velden, niet meer terug zou 

keren in het college.  Op het moment van klaarmaken van 

de copy van deze Johannes Calvijn (26 mei) is de college-

vorming zo goed als rond en zijn de namen van de 

beoogde wethouders bekend; Sarath Hamstra (CDA), 

Ronald van Veen (CU) en Hugo Weidema (één-Ermelo). 

Als deze Johannes Calvijn verschijnt heeft (op 1 juni) de 

installatie plaatsgevonden.  Ook is er een nieuw coalitie-

akkoord gepresenteerd. Het akkoord omvat onder meer 

een zogeheten ‘raadswerkprogramma’, dat de ruimte 

biedt om onderwerpen raadsbreed op te pakken, dus los 

van de coalitie. Eén-Ermelo kondigde alvast aan dat zij die 

ruimte gebruikt om onderzoek te doen naar invoering van 

de koopzondag. Er is in de (nieuwe) gemeenteraad nu in 

principe een numerieke meerderheid voor (gedeeltelijke) 

winkelopenstelling op zondag.

Jammer is dat het Leo dus niet is gegund nog een periode 

als wethouder door te gaan. Alhoewel wij er vertrouwen 

in hebben dat hij het lidmaatschap van de Raad niet als 

een degradatie zal ervaren en zijn zetel op een verant-

woorde wijze zal innemen.  In dit verband is een zekere 

uitspraak van de vroegere Amerikaanse Staatsman 

Benjamin Franklin van toepassing. Het was tijdens een 

bijeenkomst waar gesproken werd over wat er met 

oud-presidenten moest gebeuren. Eén van de aanwezigen 

vond het afschuwelijk om die tot gewone mensen te 

degraderen, nadat zij al die macht hadden bezeten. 

Franklin was het daar niet mee eens. Hij zei: ‘In een vrij 

land zijn de heersers de dienaren en is het volk hun 

meerdere en gebieder. Als de eerstgenoemden terugke-

ren tot de laatstgenoemden, worden ze niet gedegra-

deerd maar gepromoveerd’.  Een opvatting die misschien 

niet helemaal in overeenstemming is met de SGP-opvat-

tingen over democratie en theocratie maar als relativering 

van het politieke leven kan het geen kwaad er eens over 

na te denken. De redactie wenst onze vertegenwoordi-

gers en allen die bij het Raadswerk betrokken zijn voor de 

nieuwe periode van harte Gods zegen toe.  
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1. Kunt u wat vertellen over uw wortels? Waar bent u 

geboren en getogen? Hoe bent u in Ermelo terecht gekomen?

''Geboren en getogen in Amersfoort. Kerkelijk behoorden 

we bij de Oud Ger. Gem. in Ned. de zogenaamde 'Trapjes-

kerk' in de Muurhuizen. Ik had mijn werk in Ermelo, 

Heyligers Orgelbouw, en vandaar dat we na ons trouwen 

(1970) in Ermelo zijn gaan wonen.''

2. Wat zijn uw hobby's en welk werk doet u nog?

''Voor een echte hobby was niet veel tijd, maar soms wat 

gedaan aan genealogisch onderzoek. Toen mijn baas 

(inmiddels Griffioen Orgelbouw te Garderen) in 1999 

stopte met de orgelbouw en akoestiekverbetering in 

kerken, heb ik mijn andere hobby opgepakt en ben gestart 

met een uitgeverij en boekbinderij, wat nog steeds werk 

oplevert.''

3. Op welke manier bent u politiek betrokken geraakt?

''De voorzitter van de kiesvereniging, D. Klaassen, nodigde 

mij al snel uit om de vergaderingen te bezoeken, die per 

jaar twee keer in Speuld en twee keer in Ermelo werden 

gehouden. Toen de kandidatenlijst voor de tussentijdse 

gemeenteraadsverkiezing werd vastgesteld in 1971, kwam 

ik op nummer 2 terecht. En we kregen ook twee zetels.''

4. Wat is het mooiste of meest bijzondere voorval wat u 

meegemaakt hebt in uw tijd als raadslid?  

''Na een begrotingsbehandeling gingen we als raad, 

samen met de beleidsambtenaren en de schrijvende pers, 

ergens eten. Toen was het de beurt voor Boshuis Drie. 

Maar de vergadering liep enigszins uit en de maaltijd 

begon om ongeveer 1.30 uur 's nachts. Het smaakte 

trouwens best.''

5. Wat waren hoogtepunten van de afgelopen jaren voor uw 

werkzaamheden voor de SGP? En dieptepunten?

''Een hoogtepunt was, dat de SGP weer twee zetels in de 

raad kreeg. Vanaf 1974 is het een éénmansfractie geweest. 

Interview met afscheidnemend 

raadslid Frans Snoek

'Soms moet je als kleine fractie wat 
geduld oefenen'

Tekst en foto: Beppie Vliek en Nellize Donkersteeg

De heer (Frans) Snoek is sinds 1972 actief geweest voor de SGP Ermelo/

Speuld tot maart j.l. Met een onderbreking van 1977-1989 is hij al die tijd 

raadslid geweest. In de tussentijdse periode dat hij geen raadslid was, 

had hij zitting in de steunfractie. We hebben hem een aantal vragen 

voorgelegd.
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Dieptepunten waren o.a. het afschaffen van het ambtsge-

bed vóór en na de raadsvergadering (2012), het hijsen van 

de regenboogvlag en het opzeggen van het vertrouwen in 

burgemeester Baars (2020).''

6. Wat vindt u belangrijk op maatschappelijk en geestelijk 

gebied?

''Dat er geregeerd en geleefd wordt naar Gods wil en 

ordinanties, zoals die in Gods Woord ons zijn overgele-

verd. En als ik dan kijk naar bijvoorbeeld de dwang die op 

de maatschappij gelegd wordt door het COC en de 

gender-ideologie, dan is een krachtig tegenwicht vanuit de 

Bijbel zo nodig.''

7. Hoe ziet u de toekomst voor de SGP? En in zijn algemeen-

heid, hoe ziet u dan de toekomst?

''Zoals in alle politieke partijen zijn er ook binnen de SGP 

verschuivingen merkbaar. Alleen aan het onverkort 

vasthouden van Gods Woord (en artikel 36 NGB) en het 

daarop gegronde beginselprogramma van de SGP kan 

zegen verwacht worden. We kunnen als raadslid niet om 

de maatschappelijke problemen heen, en daar zullen 

oplossingen voor gevonden moeten worden, maar het 

getuigenis dat Gods Woord tot meerdere erkenning komt, 

en waarvoor de SGP is opgericht, mag niet ontbreken. Ja, 

is juist in deze tijd noodzakelijker dan ooit, omdat men 

steeds minder op de Bijbel aanspreekbaar is.''

 

8. Welke 'wetsvoorstellen' van u heeft de raad aangenomen 

in de tijd dat u in de gemeenteraad zat?

''Bij voorstellen vanuit de raad was het bij het monistisch 

stelsel (dat de wethouders ook over hun eigen voorstellen 

stemden) een kwestie van gunnen. Bijvoorbeeld: in een 

van de eerste commissievergaderingen heb ik voorgesteld 

om bij de gemeentegrenzen een welkomstbord te 

plaatsen langs de weg. Dat werd echter weggestemd 

omdat het te duur was(!). Een half jaar later komt de ARP 

met een soortgelijk voorstel en dat werd wel aangeno-

men. Met andere woorden, het SGP-voorstel is alsnog 

aangenomen. Soms moet je als kleine fractie wat geduld 

oefenen, want een motie of een wijziging in de college-

voorstellen werd gelijk gezien als een motie van wantrou-

wen. Beter is het in de wandelgangen een en ander te 

bespreken en in de week te leggen. Recent is er op ons 

voorstel besloten om de Bijbeltekst uit de oude raadzaal 

ook een plaats te geven bij de nieuwe raadzaal. In de 

vorige Calvijn staat een lijst met moties en voorstellen, op 

initiatief van de SGP ingediend, die door de raad zijn 

aangenomen.''

9. Wat vindt u van een vrouw als wethouder of als gemeen-

teraadslid?

''Ons beginselprogram, gebaseerd op de Bijbel, is duidelijk: 

de regeermacht komt de vrouw niet toe. Helaas wordt bij 

afwijking hiervan ook door ons hoofdbestuur weinig actie 

ondernomen. Tijden en menselijke meningen veranderen, 

maar Gods Woord niet.''

10. Dit wil ik graag vertellen aan de lezers van de Calvijn:

''Menigmaal heb ik in de algemene beschouwingen de 

tekst uit Prediker 12:13b aangehaald: Vrees God en houd 

Zijn geboden, want dit betaamt alle mensen. Dit geldt niet 

alleen degenen die een andere mening of wereldbeschou-

wing zijn toegedaan, maar ook alle SGP-ers. Ook wij 

moeten geborgen zijn achter de bloedgerechtigheid van 

Christus, zal het goed zijn voor tijd en eeuwigheid. Dit 

wens ik allen toe.''

Namens de redactie willen wij u hartelijk danken voor al 

datgene wat u voor de plaatselijke SGP heeft verricht. Ook 

bedanken wij u voor uw medewerking aan dit artikel. Wij 

wensen u, samen met uw vrouw, in alle opzichten Gods 

onmisbare zegen toe.
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Ranglijst

Het tweejaarlijkse onderzoek naar de MKB-vriendelijkste 

gemeente is voor veel gemeentebestuurders al jaren een 

prikkel voor nieuw beleid of initiatieven om het lokale 

ondernemersklimaat te stimuleren. In dit onderzoek van 

MKB-Nederland, uitgevoerd door onderzoeksbureau 

Lexnova, geven elke twee jaar zo'n twintigduizend 

ondernemers aan hoe zij de gemeentelijke dienstverle-

ning op tal van aspecten waarderen. Hier komen uiteinde-

lijk een provinciale en een landelijke ranglijst uit van 

gemeenten die mkb-vriendelijk zijn. Alle gemeenten in 

Nederland krijgen een plek op die ranglijst. 

Omdat MKB-Nederland op een positieve manier een 

ondernemersvriendelijk beleid wil bereiken, publiceren zij 

uitsluitend de landelijke top-100 en per provincie de top-3.

Met de verkiezing van de MKB-vriendelijkste gemeente 

onderzoekt MKB-Nederland het lokale vestigingsklimaat. 

Hoe klantvriendelijk zijn gemeenten? Wordt er snel 

betaald? Krijgt het lokale mkb voldoende kansen bij 

opdrachten van de gemeente? Heel belangrijk ook: krijgt 

de ondernemer ‘waar voor zijn geld’? Wegen de lokale 

belastingen wel op tegen de voorzieningen? Naast het 

lokale vestigingsklimaat wordt deze editie ook ingegaan 

op de dienstverlening van de gemeenten tijdens de coron-

acrisis. Hoe hebben ondernemers deze gewaardeerd? De 

scores zijn opgebouwd uit de volgende drie onderdelen

=  Imago

=  Communicatie en beleid

=  Lasten

MKB-Nederland wil dat van deze verkiezing een prikkel 

uitgaat naar gemeentebesturen om het mkb-beleid onder 

de loep te houden. Ga in overleg met het lokale bedrijfsle-

ven en werk samen een ondernemerschapsagenda uit. 

Daarin moeten onder meer afspraken staan over lokale 

lasten en regeldruk, bereikbaarheid en veiligheid. Speciaal 

deze editie is er ook onderzoek gedaan naar de waardering 

van ondernemers over het coronabeleid van hun gemeente. 

De rapportage is op te vragen bij de redactie.

In het interview met wethouder Leo van der Velden in de vorige Johannes Calvijn, werd 

het al even genoemd het tweejaarlijks onderzoek van de landelijke organisatie voor het 

midden- en kleinbedrijf (MKB) waarin de gemeente Ermelo in 2 jaar van plek 42 naar plek 

9 is gestegen als ‘MKB vriendelijkste Gelderse gemeente'. Alleszins reden om hier wat 

nader op in te gaan.

De MKB-vriendelijkste 
gemeente van Nederland

Maarten van Leeuwen
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Uit de raad
Tekst en foto’s:
Pieter Stam

De gemeenteraadsverkiezingen liggen inmiddels alweer enkele maanden achter ons. 

Als fractie zijn we dankbaar met het behoud van de beide zetels.

Nieuwe fractie. V.l.n.r. V/d Velden, Stam, Koetsier en Heij

Integrale visie voor Speuld 

Dat is het resultaat van de motie die tijdens de raadsver-

gadering van 23 februari werd ingediend door Pieter Stam 

en o.a. Ronald van Veen (CU). Gewezen werd op de Dorpsvi-

sie Speuld die inmiddels verlopen is, de actualiteit van 

verschillende woningbouwinitiatieven in Speuld en landelijke 

ontwikkelingen omtrent stikstof waardoor agrarische 

bestemmingen waarschijnlijk van functie zullen veranderen. 

De indieners waren tevoren in gesprek waren gegaan met de 

Buurtvereniging over de wenselijkheid van deze visie.
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Afscheid raadslid Snoek en fractievertegenwoordiger Van 

der Garde

Tijdens de raadsvergadering van 29 maart werd stilgestaan 

bij de raadsleden en fractievertegenwoordigers die 

afscheid namen. Mede-raadslid Pieter Stam stond stil bij 

het afscheid van Frans Snoek na 50 jaar Ermelose politiek:

“1. Politiek

Een halve eeuw Ermelose politiek. In totaal 38 jaar raadslid 

en tussendoor 12 jaar lid van de steunfractie.

Na vijf jaar trad je (voor de eerste keer) af omdat het 

raadswerk niet meer te combineren was met het gezin en 

werk. Een “deserteur” noemde je jezelf achteraf. Toen 

twaalf jaar later de heer Van Panhuis aftrad nam je zijn 

plek weer in. Tot op de dag van vandaag. Afgezien dan van 

die paar weken afwezigheid in 2018 toen je voor de 

tweede keer afscheid nam. Vanavond neem je dus voor de 

derde keer afscheid van de raad. Maar nu definitief.

Lange tijd ben je ook als nestor plaatsvervangend voorzit-

ter geweest.

2. Persoonlijk

Van de 50 jaar politiek heb ik zelf 5 jaar samen met je 

mogen optrekken. De samenwerking was heel prettig. Je 

gaf en geeft veel vertrouwen. 

Je bent: gedegen, bescheiden, deskundig. Als je ergens ja 

tegen zegt. Dan ga je er ook helemaal voor.

Je bent altijd een heer, onberispelijk gekleed, keurig op 

tijd en dus nooit te laat. Een voorbeeld voor ons allen. 

Wat mij opvalt is dat je heel goed luistert en dan pas 

spreekt. Je spreektijd is meestal kort, maar wel duidelijk. 

Toen er, ik meen in de jaren negentig,  discussie was over 

de lange spreektijd die woordvoerders namen bij de 

begrotingsbehandeling bood je met een kwinkslag 

“spreektijd te koop aan”.

Dit is een mooi voorbeeld van de ongelofelijke droge 

humor die je hebt.

Werd de sfeer in de raad wat gespannen dan wist je als 

nestor van de raad met een droge opmerking de sfeer 

weer meer ontspannen te maken.

Frans Snoek op de avond van de gemeenteraadsverkiezingen in gesprek met de presentatrice van de avond
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3. Principieel

Het ambt van raadslid heb je met volle overgave vervuld. 

Wetend dat de overheid Gods dienares is.

Je bent een man met duidelijke principes. Al naar gelang 

de gelegenheid heb je ons als raad mogen wijzen op het 

Woord van God, de Bijbel. We zijn als SGP immers ook een 

getuigenispartij. Je bent een klassieke authentieke 

SGP-er. Hoewel niet iedereen het altijd met je eens is, 

word je zeker gerespecteerd en gewaardeerd.

Als er een principieel punt aan de orde kwam, wees je 

heel duidelijk op de Bijbelse norm en aan het eind van je 

betoog maakte je weer een droge opmerking zodat we 

allemaal weer moesten (glim)lachen. Ik sluit af met de vol-

gende tekst: Eben Haëzer. Tot hiertoe heeft de Heere 

ons/u geholpen.” Vervolgens bedankte Pieter Stam ook 

fractievertegenwoordiger Bert van der Garde voor zijn 

goede werk op de achtergrond in de afgelopen 8 jaar.

Zilveren Pauw voor Snoek

Ook burgemeester Burmanje sprak Frans Snoek toe. Na 

een aantal raadsleden koninklijk te hebben onderscheiden 

kreeg Frans Snoek “een onderscheiding die zelden wordt 

uitgereikt” namelijk de gemeentelijke onderscheiding, de 

Zilveren Pauw geheten. Vier jaar geleden kreeg Snoek 

reeds een koninklijke onderscheiding.

Duidingsdebat?

Omdat de coalitievorming van vier jaar geleden reuring 

gaf en de formatieprocessen in de jaren daarvoor ook op 

een autoritaire manier werden ervaren, was van tevoren 

besproken dat de formatie voor een nieuw college deze 

keer anders zou worden. Besloten werd om een duidings-

debat te voeren over de verkiezingsuitslag. 

Tijdens dit duidingsdebat bleek dat de partijen CDA, 

Een-Ermelo en de ChristenUnie tevoren met elkaar 

gesproken hadden. Was het dus echt anders dan de 

vorige keer? Vervolgens hebben CDA en Eén-Ermelo 

tezamen met de afzonderlijke andere fracties verkennen-

de formatiegesprekken gevoerd. Zo ook met de SGP wat 

op zich een goed gesprek was. De hiervoor genoemde 

partijen hebben voor de ChristenUnie gekozen als 

coalitiepartner.

Voor de opstelling van de SGP-fractie zal het geen verschil 

maken. We zullen, zoals altijd, constructief willen samen-

werken met alle partijen, of dat in de coalitie of in de 

oppositie is. In de afgelopen vier jaar heeft de SGP mogen 

laten zien ook bestuurlijke verantwoordelijkheid te 

kunnen dragen.

Koopzondagen in Ermelo?

Daags voor de raadsvergadering van 13 april kwamen de 

VVD en Burgerbelangen met een motie om zo spoedig 

mogelijk de Verordening Winkeltijden zodanig aan te 

passen dat de detailhandel op zondag tussen 12:00 en 

18:00 uur geopend kan zijn. Dit voorstel was helaas te 

verwachten nu de christelijke meerderheid verloren is. In 

de vorige coalitie waarin de SGP vertegenwoordigd was, 

waren afspraken gemaakt om geen zondagsopenstelling 

van winkels toe te staan. Tijdens het debat bleek dat het 

CDA en de ChristenUnie op geen enkele manier voor 

waren. De nieuwe partij Eén-Ermelo en de fractie van 
Burgemeester Burmanje reikt de Zilveren Pauw uit aan 
Frans Snoek
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Progressief Ermelo bleken echter op deze manier 

eveneens niet mee te zullen gaan en vonden dat eerst de 

samenleving naar hun mening gevraagd moet worden. 

Progressief Ermelo wierp de VVD voor de voeten dat een 

aantal Ermeloers dan wel op zondag naar Harderwijk 

uitwijkt, maar op zaterdag Harderwijkers juist weer in 

Ermelo boodschappen komen doen.

SGP-fractievoorzitter Leo van der Velden gaf aan “op 

basis van Gods Woord sowieso tegen te stemmen. De tien 

geboden zijn het einde van alle tegenspraak.” Ook wees 

hij op het groot winkelbedrijf ten koste van kleine 

winkeliers. De motie werd verworpen met 3 stemmen 

voor en 18 stemmen tegen. Wel is de verwachting dat een 

aantal fracties met een motie zullen komen om een 

enquête in Ermelo te gaan houden over zondagsopenstel-

ling van winkels. 

De daaropvolgende zondagmorgen zongen we in de kerk: 

Laat ons den rustdag wijden

Met psalmen tot Gods eer.

Mogelijke onteigening van boeren?

Gezien de landelijke ontwikkelingen omtrent het stikstof-

beleid en mogelijke onteigening van boeren en de 

relevantie voor de betrokkenen heeft de SGP-fractie de 

volgende vraag gesteld aan het college van burgemeester 

en wethouders.

‘Hoe anticipeert de gemeente op deze mogelijk komende 

ontwikkelingen, zijn hierover contacten

met de provincie, is aan te geven of en waar het speelt 

het in Ermelo en hoe wordt de gemeente hier

bij betrokken?’ Het college heeft als volgt geantwoord:

"Het stikstofbeleid is nog volop in ontwikkeling en de 

gemeente Ermelo is aangehaakt bij diverse

regionale en provinciale overleggen. Ook vindt regelmatig 

een overleg ‘Gelderse aanpak stikstof’ plaats, getrokken 

door VNG Gelderland.- Hierbij is de provincie Gelderland 

ook aangehaakt. Dit bestaat uit zowel bestuurlijke als 

ambtelijke overleggen waarin het stikstofbeleid wordt 

besproken. Hier worden onder andere nieuwe

ontwikkelingen besproken, ideeën uitgewisseld en 

knelpunten besproken.

Van onteigening van boeren is nog geen sprake geweest 

binnen Ermelo. Boerenbedrijven zijn een

belangrijk onderdeel van het landschap binnen Ermelo. 

De gemeente heeft geen actieve agenda als het gaat om 

het proces van het onteigenen van boeren, hier is ook 

geen ambitie voor. De uitkoop van boerenbedrijven

 is op vrijwillige basis, iedereen heeft de mogelijkheid om 

hieraan deel te nemen."

Wat voor nieuwe burgemeester zoekt Ermelo?

Dat was de vraag tijdens de raad van 11 mei waarbij alle 

raadsfracties input gaven voor de profielschets voor een 

nieuwe burgemeester Namens de SGP sprak raadslid 

Pieter Stam:

“Het burgemeesterschap wat overgaat van vader op 

zoon, zonder dat de gemeenteraad vanuit het ministerie 

van Binnenlandse Zaken eigenlijke invloed heeft op de 

benoeming. Wie kan zich dat (nog) voorstellen? 

Hoe anders ging dat in vroeger tijden. Toch gebeurde dat 

nogal eens, zo ook in Ermelo bij vader en zoon Vitringa.

Een verbinder het lijkt cliché maar heel belangrijk. Een 

verbinder tussen raad en college, tussen politiek en 

inwoners. Iemand die zich kan inleven in de verscheiden-

heid van fracties in de raad en verschillende achtergron-

den van de collegeleden. Iemand die er in slaagt om 

enerzijds het deel van de bevolking dat, laten we zeggen 

Ermelo wil laten bruisen en anderzijds een deel van onze 
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inwoners die vooral wil genieten van rust in Ermelo, bij 

elkaar te brengen. Een zorgend en sociaal iemand die 

mensen het gevoel geeft er bij te horen.

Iemand die zichtbaar een aanspreekbaar is. Breed 

inzetbaar met oog voor jongeren. Een burgemeester 

zonder politiek gekleurde portefeuille. Zonder een te 

stevig/nadrukkelijk politiek profiel.

 

Tegelijkertijd ook iemand met een bepaalde mate van 

autoriteit en senioriteit. Die durft te staan voor wat 

uiteindelijk besloten is en ook in staat is dit vast te houden 

en uit te. Iemand die afstand kan nemen en zaken in een 

juist perspectief kan plaatsen.

 Zo net na de verkiezingen bestaat de gemeenteraad en 

straks het college uit veel nieuwe mensen. Dit maakt dat 

onze fractie het gewenst lijkt om iemand met ervaring te 

hebben in een ándere gemeente danwel in het openbaar 

bestuur.

 Ermelo telt 22 kerkelijke gemeenschappen. Het is 

gewenst dat de burgemeester bereid is om aanwezig te 

zijn bij belangrijke gebeurtenissen, zoals bijvoorbeeld een 

intrede van een nieuwe voorganger en affiniteit heeft met 

de overwegend christelijke belijdenis/geloofsbeleving.

 

Een burgemeester moet open, eerlijk en transparant zijn.

 

Ermelo heeft een burgemeester nodig die competenties 

heeft op het gebied van openbare orde en veiligheid. De 

burgemeester is een zelfstandig bestuursorgaan (wettelij-

ke taak). Een groot deel van ons grondgebied is risicoge-

bied m.b.t mogelijke natuurbranden. Enige affiniteit of 

kennis van zaken op dit thema is noodzakelijk, bij voor-

keur ook aan de kant van preventie. Een burgemeester 

moet gevoel hebben voor het vroegtijdig signaleren en 

onderkennen van mogelijke ondermijning en infiltratie in 

de samenleving en in bestuurlijk Ermelo en daartegen 

durven op te treden en te handelen

 

Als SGP zoeken we iemand die gelooft in de kracht van 

zelfstandigheid van Ermelo. Iemand die affiniteit heeft 

met de maat en schaal van een gemeente als de onze en 

daarmee de toekomst in wil.

 

Ermelo heeft een burgemeester nodig die een brug weet 

te slaan tussen het bedrijfsleven en de maatschappij. Die 

onderkent dat natuurlijke groei van bedrijven goed is 

voor de toekomst van het dorp en de werkgelegenheid, 

daarop wil acteren zonder daarbij wet- en regelgeving uit 

het oog te verliezen.

(advertentie)
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Miniaturen (7)
Guillaume Groen van Prinsterer

Maarten van Leeuwen

In 1829 bracht Groen het blad Nederlandsche Gedachten 

uit. Hierin verzette hij zich tegen de ‘revolutiegeest’ die in 

die tijd uitbarstte. Het jaar 1829 kunnen we daarom 

beschouwen als het geboortejaar van de antirevolutionai-

re richting. Groen wilde het volk van Nederland opwekken 

tot een nationaal besef, waarin meer aandacht voor het 

protestantisme en de rol van Oranje in de geschiedenis. 

Aan de populariteit van de drieslag God, Nederland en 

Oranje ('een drievoudig snoer dat niet spoedig verbroken 

zou worden') heeft Groen in belangrijke mate bijgedra-

gen.

Vanaf 1837 steunde Groen de afgescheidenen, die zich in 

1834 hadden losgemaakt van de Hervormde Kerk. Net als 

zij had Groen kritiek op het Algemeen Reglement van 

1816, dat de koning veel invloed gaf in de kerk en op de 

opkomende vrijzinnigheid. Groen wilde niet met de 

Hervormde Kerk breken, maar de Gereformeerde 

Gezindte in de Hervormde Kerk en daarbuiten verenigen 

Levensloop

Guillaume (Willem) Groen van Prinsterer werd geboren op 

21 augustus 1801 in Voorburg (bij Den Haag)

Hij groeide op in een verlicht-conservatief gezin van 

hervormde huize. Na het doorlopen van zijn basisoplei-

ding studeerde hij rechten in Leiden. Hij promoveerde op 

17 december 1823 tegelijkertijd in de Rechten en in de 

Letteren, in vloeiend Latijn! In Leiden volgde Groen in die 

jaren ook colleges bij Willem Bilderdijk (zie vorig minia-

tuur). Thorbecke, zijn latere politieke tegenstrever, was 

eén van zijn studiegenoten.

Kort na zijn promotie werd Groen advocaat bij het Hoog 

Nationaal Gerechtshof in Den Haag. Na dit enkele jaren te 

hebben gedaan, trad hij in 1827 in dienst bij koning Willem 

I. In 1836 was hij, in opdracht van de koning, enkele 

maanden in Parijs.

Op 23 mei 1828 trouwde hij met Elisabeth Maria Magdale-

na (‘Betsy’) van der Hoop. Het huwelijk bleef kinderloos. 

‘Een Staatsman niet! 
Een Evangeliebelijder!

Groen van Prinsterer is onder andere bekend door zijn werken ‘Ongeloof en Revolutie’ 

en ‘Handboek der geschiedenis van het vaderland’. Hij was zeer bezorgd om de ontwik-

kelingen in de kerk en in de politiek zoals die zich in zijn dagen voltrok.
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Guillaume Groen van Prinsterer (Bron: Wikipedia)

in zijn strijd tegen de vrijzinnigheid in kerk, staat en 

maatschappij. Hij zag wel bondgenoten in de afgescheide-

nen, hoewel die in het algemeen behoorden tot de zgn. 

'kleine luyden', die toen geen stemrecht bezaten, terwijl 

Groen tot de elite van de Nederlandse samenleving 

behoorde en geen talent had voor het populariseren van 

zijn gedachtegoed.  In 1846 verscheen Groens Handboek 

der geschiedenis van het vaderland. Dit Handboek en 

vooral zijn volgende boek Ongeloof en Revolutie, dat in 

1847 verscheen, waren niet alleen historische studies, 

maar ook politieke manifesten. Ongeloof en Revolutie is 

Groens hoofdwerk. De rode draad in dit boek is Groens 

verzet tegen de ‘revolutionaire’ staat die gebaseerd is op 

de door hem afgewezen volkssoevereiniteit. 

Groen als parlementariër

In 1849 kwam Groen in de Tweede Kamer. Hij had kritiek 

op de net verschenen grondwet vooral vanwege de 

‘revolutionaire geest’ ervan. Praktisch had Groen veel 

minder bezwaar. 

Groen heeft zich als parlementariër ingezet voor protes-

tants-christelijk onderwijs, dat destijds niet gesubsidieerd 

werd. Hij veranderde hierbij nogal eens van standpunt. 

Eerst wilde hij een protestants-christelijke openbare 

school; vervolgens pleitte hij voor gesplitste openbare 

scholen (voor protestanten, katholieken en joden); toen 

dit ten slotte ook niet haalbaar bleek, werd hij voorstan-

der van financieel gelijkberechtigd bijzonder onderwijs.

Groen van Prinsterer was een verklaard tegenstander van 

de slavernij. In 1853 werd hij voorzitter van de Staatscom-

missie afschaffing slavernij. Het zou tot 1863 duren voor 

Nederland de slavernij verbood.

Groen van Prinsterer is, met enkele korte onderbrekingen 

(vanwege ziekte) – van 1849 tot 1857 en opnieuw van 

1862 tot 1871- lid van de Tweede Kamer geweest. Hij 

ontwikkelde zich tot een gedegen parlementariër. Zijn 

vaak juridische benadering verschilde van de aanpak van 

zijn vriend Da Costa, die politiek vooral zag als 'getuigen'.

Devies

Groens devies was: ‘In ons isolement ligt onze kracht’. Dat 

sloeg op de beginselvastheid van de door hem voorgesta-

ne politiek, maar het zou ook kunnen slaan op zijn 

politieke martelaarschap. Groen voelde zich een onbegre-

pen profeet, een roepende in de woestijn. Aan het einde 

van zijn leven vertrouwde hij veel geestverwante Kamer-

leden niet meer, die zijns inziens te halfslachtig en te 

meegaand waren. 
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Hoewel christelijk politiek denken op zijn minst terug gaat 

tot Augustinus’ De Civitate Dei, wordt toch Groen van 

Prinsterer veelal gezien als de grondlegger van de 

protestants-christelijke politiek in Nederland. In 1879, drie 

jaar na de dood van Groen, werd de Antirevolutionaire 

Partij als eerste politieke partij van Nederland opgericht. 

Groens geestelijke nalatenschap

De invloed van Groen op het protestants-christelijke 

denken is groot geweest. Er zijn weinig politici die zo lang 

na hun dood nog navolging kregen. Vooral behoudende 

protestanten beriepen en beroepen zich op Groen.  

Dat een seculiere overheid niet neutraal is, is een belang-

rijke notie ook voor vandaag de dag. Een seculiere 

overheid, die godsdienst naar het privédomein wil 

verjagen, is juist daardoor niet neutraal. Door godsdiensti-

ge levensovertuigingen uit de publieke ruimte te willen 

weren, maakt zij een keuze waarmee ze niet-neutraal 

wordt. Groen van Prinsterer heeft ons dat al voorgehou-

den. Zijn stem is daarmee onveranderd actueel.

En dan nog dit………. 

De familie woonde in het zgn. Het Huis van Pauw aan de 

Korte Vijverberg in Den Haag. Hier is momenteel het 

Kabinet van de Koning gehuisvest. Mevrouw Groen 

werkte min of meer als de secretaresse van haar man; 

toen hij last kreeg van zijn rechterhand schreef zij zijn 

meeste brieven.   Zij was niet alleen erg betrokken op het 

werk van haar man, ook zij zelf heeft zich op velerlei 

terreinen zeer verdienstelijk gemaakt. Samen met 

anderen nam ze het initiatief voor de oprichting van een 

diaconessenhuis, het latere ziekenhuis Bronovo. 

Wijlen SGP-fractievoorzitter Van der Vlies bij het borstbeeld van mr. Guillaume Groen van Prinsterer in het gebouw van de Twee-
de Kamer. Foto uit ‘Politici gefotografeerd met hun favoriete kunstuiting’. Gepubliceerd in Boekman#81 Tijdschrift voor kunst, 
cultuur en beleid. 
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De rijke familie Groen was de belangrijkste fi nancier 

ervan. De liefdadigheidsactiviteiten uitten zich ook in de 

stichting van een hofj e voor onbemiddelde oude vrouwen 

en een naaischool voor volksmeisjes.

Levenseinde

Groen had een zwakke gezondheid en was vaak ziek. Het 

vele werk putte hem volledig uit. Op 19 mei 1876 kwam 

het einde. Vier dagen later werd hij in Scheveningen 

begraven op de begraafplaats ‘Ter navolging’ die gesticht 

was door zijn vader. Ds. J. H. Gunning jr. leidde de 

plechtigheid; hij sprak over Openbaring 14. Mevrouw 

Groen van Prinsterer overleefde haar man een drietal 

jaren. Op 14 maart 1879 kwam ook voor haar het einde. 

Het Huis van Pauw (woonhuis van de familie Groen van Prinsterer) in Den Haag (Foto Wikipedia).

Mevrouw Groen van Prinsteren - van der Hoop.
(Foto Wikipedia)
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